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Pre-and Post-Prostatectomy Detrusor Wall 
Thickness and the Symptom Profile in Patients with 

Benign Prostatic Enlargement: A Prospective Review 

ABSTRACT

INTRODUCTION: The urinary bladder undergoes morphological 

and functional changes in patients with symptomatic benign 

prostatic enlargement (BPE). These detrusor changes reflect 

chronically increased intravesical pressure as a result of  outlet 

obstruction. This study aims to determine the relationship between 

the Pre- and Post-op detrusor wall thickness (DWT), international 

prostate symptom score (IPSS), and duration of  lower urinary tract 

symptoms (LUTS) in patients who had open simple prostatectomy 

(OSP).

METHOD: This was a prospective study of  a cohort of  patients who 

had OSP for symptomatic BPE. The IPSS and symptom duration for 

each patient were noted. Each patient also had an abdominal 

ultrasound scan with a measurement of  their DWT. Retropubic OSP 

was done for each patient. The detrusor wall thickness was also 

measured 12 weeks after the prostatectomy.

RESULTS:  Fifty-two patients completed the study; the mean age 

was 66.37 ± 8.09 years. The median pre-operative IPSS was 28 (IQR 

= 13.75), and the median duration of  symptoms was 24 months (IQR 

= 37 months). The mean pre-operative DWT was 4.41 ± 1.38mm, 

while the mean post-operative DWT was 2.16 ± 0.98mm. The pre-

operative IPSS (p = 0.833) and duration of  symptoms (p = 0.375) did 

not significantly correlate with the pre-operative DWT. There was a 

significant reduction in the mean DWT (p < 0.001) and IPSS (p < 

0.001) following prostatectomy.

CONCLUSION:  DWT appears not to be significantly influenced 

by the severity or duration of  LUTS. However, it reduced 

significantly following OSP with corresponding improvement in 

urinary symptoms. WAJM 2024; 41 (5): 592 - 596

KEYWORDS: Benign prostatic enlargement, Detrusor wall 

thickness, International prostate symptom score, Open simple 

prostatectomy

RÉSUMÉ

INTRODUCTION: La vessie  subit  des changements 
morphologiques et fonctionnels chez les patients présentant une 
hyperplasie bénigne de la prostate (HBP) symptomatique. Ces 
modifications du détrusor reflètent une pression intravésicale 
chroniquement augmentée en raison de l'obstruction de la sortie. Cette 
étude vise à déterminer la relation entre l'épaisseur de la paroi du 
détrusor (EPD) avant et après l'opération, le score international des 
symptômes prostatiques (IPSS) et la durée des symptômes des voies 
urinaires inférieures (LUTS) chez les patients ayant subi une 
prostatectomie simple ouverte (OSP).

MÉTHODE: Il s'agissait d'une étude prospective d'une cohorte de 
patients ayant subi une OSP pour une HBP symptomatique. L'IPSS et 
la durée des symptômes pour chaque patient ont été notés. Chaque 
patient a également subi une échographie abdominale avec mesure de 
leur EPD. Une OSP rétropubienne a été réalisée pour chaque patient. 
L'épaisseur de la paroi du détrusor a également été mesurée 12 
semaines après la prostatectomie.

RÉSULTATS: Cinquante-deux patients ont terminé l'étude ; l'âge 
moyen était de 66,37 ± 8,09 ans. L'IPSS médian préopératoire était de 
28 (IQR = 13,75), et la durée médiane des symptômes était de 24 mois 
(IQR = 37 mois). L'EPD moyenne préopératoire était de 4,41 ± 1,38 
mm, tandis que l'EPD moyenne postopératoire était de 2,16 ± 0,98 
mm. L'IPSS préopératoire (p = 0,833) et la durée des symptômes (p = 
0,375) n'ont pas significativement corrélé avec l'EPD préopératoire. Il 
y a eu une réduction significative de l'EPD moyenne (p < 0,001) et de 
l'IPSS (p < 0,001) après la prostatectomie.

CONCLUSION: L'EPD ne semble pas être significativement 
influencée par la gravité ou la durée des LUTS. Cependant, elle a 
considérablement diminué après l'OSP avec une amélioration 
correspondante des symptômes urinaires. 

WAJM 2024; 41 (5): 592 - 596
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